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مردمبدرهوسیروان15سالچشمانتظار»قاضیخان«
رونداجرایپروژههمچنانکُنداست

ســپهرغرب، گروه خبر: جــاده »قاضی خان« در 
اســتان ایلام، ســال ها در انتظار تکمیل است، اما 
حرکت این پروژه کُند بوده و مردم شهرســتان های 
»بدره« و »سیروان« را بیش از 15 سال چشم انتظار 

نگه داشته است.
15 ســال پیش کلنگ احــداث جــاده  »قاضی خان« 
در شهرســتان دره شهر سابق و شهرســتان بدره فعلی به 
زمین زده شــده کــه هدف از احداث آن برقــراری ارتباط 
بین شهرســتان شیروان چرداول ســابق و سیروان فعلی با 

شهرستان بدره بوده است.
برقراری این ارتباط جــاده ای به کاهش 45 کیلومتری 
فاصله بیــن شهرســتان های»بدره« و »ســیروان« و 70 
کیلومتری حوزه شــمالی ایلام به حوزه جنوبی اســتان و 
اتصال به جاده  ایلام به خوزســتان و لرستان منجر خواهد 

شد.
ایــن پروژه کــه 13 کیلومتــر مســافت دارد، به گفته 
علی اصغر کاظمی، مدیرکل راه و شهرســازی اســتان ایلام 
به علت شــرایط توپوگرافی منطقه و مشکلات مالی تا سال 
1398 تنها هفت کیلومتر آن آســفالت و آماده بهره برداری 

شده بود.
شادمهر کاظم زاده، نماینده سابق مردم ایلام در مجلس 
شورای اســلامی نیز ســوم تیرماه 1398 از پیگیری برای 
گرفتن اعتبارات ملی جهت تکمیل این پروژه ســخن گفت 
و اظهار کرد:  برای اتمام پروژه و تخصیص به موقع اعتبارات 
در سطح ملی پیگیری های لازم انجام می شود تا این پروژه 

حتماً امسال بهره برداری شود.
اما از »حتماً« شــادمهر کاظم زاده، نماینده اسبق مردم 

ایلام در مجلس شــورای اسلامی یک سال دیگر گذشت و 
پروژه »قاضی خان« همچنان بلاتکلیف باقی ماند تا این که 
یونس آزادی فرماندار بدره، نوید بهره برداری از این پروژه تا 

پایان دولت دوازدهم را داد.
فرمانــدار بــدره از پــروژه »قاضی خــان« به عنــوان 
پرُهزینه ترین پروژه راه ســازی یاد کــرد و گفت: در هفت 
کیلومتر این پروژه که در حوزه شهرســتان بدره است، سه 
کیلومتر آسفالت و چهار کیلومتر دیگر نیز به شرط شرایط 
مساعد جوی تا پایان دولت دوازدهم به بهره برداری خواهد 

رسید.
نکتــه قابل توجه در این پروژه علاوه بــر پرُهزینه بودن 
آن، ویژگی های کوهســتانی و توپوگرافــی منطقه، کمبود 
اعتبارات و ســایر مؤلفه هایی که مســئولان در توجیه 15 
سال تأخیر در انجام 14 کیلومتر عنوان می کنند، آن است 
که فرماندار بدره افتتاح پروژه را نیز در پایان دولت دوازدهم 

با پیشرفت 85 درصدی ذکر می کند.
با این وصف علاوه بر شــرایط فوق، عدم دقت مسئولان 
در بیان ویژگی های پروژه که 15 ســال از عمرش می گذرد 
نیــز آن بوده که یونس آزادی فرمانــدار بدره به تاریخ 21 
دی ماه 1399 از هفــت کیلومتر باقی مانده پروژه ســخن 
می گوید که چهار کیلومتر آن باقی  مانده است و علی اصغر 
کاظمی مدیرکل راه و شهرسازی استان ایلام در تاریخ سوم 
تیرماه 1398 از تکمیل هفت کیلومتر این جاده و پیشرفت 
فیزیکی 80 درصد سخن می گوید که به نظر می رسد هردو 
مســئول هنوز نمی دانند که پروژه راهسازی قاضی خان در 

چه وضعیتی بوده و چند کیلومتر از آن انجام شده است.
اگر بیان فرمانــدار بدره را معیار بهره بــرداری از پروژه 
راهســازی قاضی خان ملاک قرار دهیم و تــا پایان دولت 
دوازدهــم در انتظار بهره برداری با پیشــرفت 85 درصدی 
جــاده قاضی خان بنشــینیم و معیار پیشــرفت پروژه را از 
مصاحبه علی اصغر کاظمی مدیرکل راه و شهرسازی استان 
ایــلام در تاریخ ســوم تیرماه 1398 که از پیشــرفت 80 
درصدی ســخن گفته اســت، مدنظر بگیریم، این پروژه در 
یک سال گذشته پنج درصد پیشرفت داشته؛ این پیشرفت 
اگر در پایان دولت دوازدهم آن هم به شرط وضعیت مساعد 
جوی بــا 85 درصد به بهره برداری برســد، آن گاه از پایان 
دولت دوازدهم )1400( به شرط ادامه پروژه باید سه سال 
دیگر در انتظار نشست تا خواسته مردم شهرستان های بدره 
و ســیروان به بار بنشیند و از مسیر قاضی خان تردد کنند! 
انتظاری که 18 ســاله می شود و این انتظار 18 ساله برای 
14 کیلومتر راه انتظاری بوده که فرجام آن نیازمند صبر و 

اهتمام ویژه مسئولان است.

پنجرهاستانها
ایران زیباست؛ »سیروان«

بخش »سیروان« یکی از بخش های استان کردستان است که در شهرستان سنندج واقع شده است. مرکز این بخش روستای 25 خانواری دره 
کوله است. روستاهای »سیروان« از توابع شهرستان سنندج پس از ثبت ملی به مقصد گردشگری تبدیل شده اند. بخش »سیروان« ظرفیت های 
فراوانی در حوزه گردشــگری دارد که می توان از آن در راســتای توسعه منطقه بهره برد.پتانسیل های کشــاورزی موجود در بخش »سیروان« 
نیازمند بسترسازی و حمایت است تا بتوان بخشی از کمبودهای موجود را جبران کرد. نبود زیرساخت در حوزه جاده و ارتباطات اینترنتی یکی 

از دلایل رونق نیافتن این حوزه است.

300واحدمسکونیدربافتهای
فرسودهکردستاننوسازیشد

ســپهرغرب، گروه خبر: مدیرکل راه و شهرسازی 
کردســتان گفت: طی دو سال گذشــته 300 واحد 
مســکونی در ناحیه بافت های فرسوده سطح استان 

نوسازی شده است.
محمدصدیق ثابتی با بیان اینکه برای نوسازی هر واحد 
مســکونی در بافت فرســوده 80 میلیون تومان تسهیلات 
پرداخت می شــود، اظهار کرد: از ابتدای شروع این طرح تا 
امروز طی ســال های 98 و 99 مبلغی معادل دو میلیارد و 

400 میلیون تومان تسهیلات پرداخت شده است.
وی افزود: از مجموع 300 واحد مســکونی نوسازی شده 
100 واحد آن در شهر سنندج مرکز کردستان بوده و 200 

واحد دیگر در سایر شهرهای استان نوسازی شده است.
مدیــرکل راه و شهرســازی کردســتان با بیــان اینکه 
بافت های تاریخی، حاشیه ای، با پیشینه روستایی، فرسوده 
میانی و ناســازگار شــهری جزء نواحی بافت های فرسوده 
شهری هستند، ادامه داد: طی چندسال اخیر ارائه خدمات 
زیربنایی و روبنایی و همچنین تزریق تسهیلات از مهم ترین 
اقدامات دولت در راســتای بهســازی و نوسازی بافت های 

فرسوده در کردستان بوده است.
ثابتی یادآور شد: در طول سه سال گذشته تاکنون بیش 
از 70 میلیون تومان برای ارئه خدمات در بافت های ناکارمد 
شــهر سنندج هزینه شده اســت و با جذب اعتبارات مورد 
نیاز در آینده نیز شــاهد بهسازی بخشی دیگر از بافت های 

فرسوده استان خواهیم بود.

1.5میلیونمسافرازطریق
پایانههایمسافربریدرکردستان

جابهجاشدند

و  راهداری  مدیــرکل  خبر:  گروه  ســپهرغرب، 
حمل ونقل جاده ای کردستان گفت: در 9 ماهه منتهی 
به آذرماه سال  جاری یک میلیون و 500 هزار مسافر 

از طریق پایانه های مسافربری جابه جا شده اند.
محمدراشــد مدرس گرجی با اشاره به کاهش جابه جایی 
مســافر در کردستان طی 9 ماهه گذشــته از سال  جاری، 
اظهار کرد: ناوگان مســافربری اســتان در این مدت شاهد 

کاهش 40 درصدی جابه جایی مسافر بوده است.
وی بــا بیــان آنکــه مهم تریــن دلیــل ایــن کاهش 
محدودیت های ســفر در دوران شــیوع ویروس کرونا بوده 
اســت، افزود: از ابتدای امســال تا پایان آذرماه بیش از یک 
میلیــون و 500 هزار مســافر در قالب 280 هزار ســفر در 

استان کردستان جابه جا شده اند.
مدیــرکل راهــداری و حمل ونقل جاده ای کردســتان 
ادامه داد: براســاس تصمیمات ســتاد ملی مقابله با کرونا 
اســتفاده از ماســک در اماکن عمومی اجباری بوده و این 
تصمیم درخصوص جابه جایی مسافران خودروهای سواری، 
مینی بوس ها و اتوبوس های بین شــهری نیز اجرایی شــده 

است.
مدرس گرجــی یادآور شــد: درحال حاضر 26 شــرکت 
حمل ونقل، 12 شرکت اتوبوس رانی و مینی بوس رانی و 12 
شــرکت سواری در سطح اســتان فعالیت داشته و در طول 
ایام سال اقدام به جابه جایی مسافران بین شهری می کنند.

خبــر

فتاحدرکردستان:
برایخدمتبهمردمکردستان

تلاشخواهیمکرد
زدودنغبارمحرومیتازسیمایمناطقمحروم،

هدفبنیاداست

ســپهرغرب، گروه خبر: رئیس بنیاد مستضعفان 
گفت: تلاش بنیاد زدون غبــار محرومیت از مناطق 
کم برخوردار و محروم اســت و برای خدمت به مردم 

کردستان تلاش خواهیم کرد.
پرویز فتــاح در بازدید از دو طرح آبادانی در روســتای 
بوریدر شهرســتان سروآباد، از اســتقبال گرم مردم روستا 
قدردانی و اظهار کرد: کردســتان ســرزمین مجاهدت های 
خاموش است و من هربار با وضو به این استان وارد می شوم.

رئیس بنیاد مستضعفان افزود: تلاش بنیاد برداشتن غبار 
محرومیت از ســیمای مناطق کم برخوردار و محروم است و 

برای آبادانی کردستان نقش ایفا خواهیم کرد.
وی ضمن افتتاح چمن مصنوعی ورزشــی و دیوار حائل 
جــاده به طول یک هــزار و 600 متر، وعده طــرح مطالعه 
ســپتیک و هدایت فاضلاب و همچنین ســنگ فرش معابر 

روستا را به مردم روستا با همکاری بخشداری داد.
برای احداث دیوار حائل این روســتا 900 میلیون تومان 
هزینه شده و به مرور 400 میلیون تومان دیگر در آن هزینه 
خواهد شد، همچنین برای پروژه زمین چمن مصنوعی این 
روستا 200 میلیون تومان با مشارکت بخشداری و ورزش و 

جوانان سروآباد هزینه شده است.
بنیاد مســتضعفان از ابتدای امسال تاکنون بیش از 550 
میلیــارد ریال برای 85 پروژه عمرانی، اقتصادی، فرهنگی و 

اجتماعی در شهرستان سروآباد هزینه کرده است.

نظارتوبرخوردباعرضهکنندگان
مرغزندهدرسقزتشدیدمیشود

ســپهرغرب، گروه خبر: رئیس شبکه دامپزشکی 
ســقز گفت: عرضه مرغ زنده و کشتار آن به صورت 
غیر بهداشتی و غیر استاندارد به علت احتمال انتقال 
بیماری ممنوع است و طرح تشدید مقابله با این اقدام 

آغاز می شود.
علی باباییان روز دوشــنبه اظهار کرد: در روزهای آینده 
با تشــکیل تیم های نظارتی در این شهرســتان متشکل از 
مرکز بهداشــت و درمان، دامپزشــکی، اداره اصناف، نیروی 
انتظامی، شهرداری و اداره اماکن به صورت مستمر بر مراکز 
عرضه کننده مرغ زنده نظارت می شود تا با متخلفان برخورد 

قانونی صورت بگیرد.
وی با بیان اینکه در برخی از مغازه های ســطح شهر مرغ 
بدون نظارت بهداشــتی ذبح می شــود و افراد در محله های 
مختلف شــهر نســبت به فروش و ذبح این فــرآوده اقدام 
می کننــد، افزود: ایــن عمل علاوه بر آلــوده کردن محیط، 

سلامت شهروندان را با خطر مواجه می کند.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه روش عرضه مرغ زنده 
و کشتار آن به صورت غیر بهداشتی و غیر استاندارد به علت 
احتمال انتقال بیماری ممنوع است، اضافه کرد: مرغ باید در 

کشتارگاه های طیور به صورت بهداشتی ذبح و عرضه شود.
باباییان یادآور شد: درکشتارگاه های دام و طیور شهرستان 
علاوه بر حضور ناظر شــرعی و مسئول فنی بهداشتی یک نفر 
دکتر دامپزشک نیز به عنوان ناظر دولتی مستقر در کشتارگاه بر 

روند ذبح شرعی و بهداشتی نظارت دارد.
رئیس شــبکه دامپزشکی سقز با اشــاره به بروز چندین 
کانــون بیمــاری آنفلوآنزای فوق حاد در کشــور و احتمال 
افزایــش کانون های جدید و انتقــال بیماری، گفت: آخرین 
وضعیت شــیوع آنفلوآنــزای فوق حاد پرندگان در اســتان 
کردســتان، براســاس آخرین پایش های انجام گرفته تا این 
لحظه از نظر شــیوع پاک بوده و هیچ موردی از بیماری در 

استان مشاهده نشده است.
وی از شهروندان خواســت تا گوشت مرغ مصرفی خود 
را به صورت مرغ کشــتار روز و همچنین سایر فرآورده های 
خام دامی را از مراکز دارای پروانه بهداشــتی و تحت نظارت 
دامپزشــکی خریــداری کنند و درصورت مشــاهده عرضه 
فرآورده های خام دام غیر بهداشتی، مراتب را به کارشناسان 

شبکه دامپزشکی )36222605( اطلاع دهند.

خبــر آخرین وضعیت آلودگی پتروشیمی ایلام
وعدهمسئولانبرایحلمشکل

ســپهرغرب، گروه خبر: درحالی 
طی چنــد روز اخیــر آلودگی در 
باعث مشکلاتی  ایلام  پتروشــیمی 
برای مــردم شهرســتان چوار در 
نزدیکی پروژه شــده که مسئولان 
مشکل  این  از حل  ایلام  پتروشیمی 

تا پایان سال خبر دادند.
آلودگــی  اخیــر  روزهــای  طــی 
برای  مشکلات  باعث  ایلام  پتروشــیمی 
مردم شهرســتان چــوار و دیگر مناطق 
در نزدیکی این پروژه شــده بود که روز 
گذشته در نشستی مسئولان پتروشیمی 
از حل ایــن معضل تا پایان ســال خبر 

دادند.
رئیــس مجتمــع پتروشــیمی ایلام 
روز یکشنبه در نشســت کمیته اضطرار 
آلودگــی هوا کــه در فرمانــداری چوار 
برگزار شــد، گفت: دود ناشی از سوختن 
گاز اتیلن پتروشیمی ایلام مقطعی است 

و به تدریج کاهش پیدا می کند.
آرش خزایــی با بیــان اینکه دغدغه 
حفــظ  ایــلام  پتروشــیمی  کارکنــان 
محیط زیست و جلوگیری از آلودگی های 
زیســت محیطی اســت، افزود: کارکنان 
و خانواده هــای آنان نیــز در این منطقه 
پتروشــیمی  مدیران  و  زندگی می کنند 
حتی یک لحظه از محیط زیســت غافل 

نبوده اند.
      فلرینگ پتروشــیمی ایلام 
به تدریج روند کاهشــی را شــاهد 

خواهد بود
وی بــا بیــان اینکــه در ســال 97 
ایــلام موفق بــه دریافت  پتروشــیمی 
تندیس سیمین صنعت سبز کشور شده 
است، ابراز کرد: در سال 98 نیز اخطاریه 
سازمان محیط زیست مبنی بر آلایندگی 

پتروشیمی ایلام دریافت نشده است.
خزایی ادامه داد: فلرینگ پتروشیمی 
ایلام به تدریج روند کاهشــی را شــاهد 
خواهد بــود و با عادی ســازی و تثبیت 
شــرایط راه اندازی الفین، تا پایان ســال 

فلرینگ به اتمام خواهد رسید.
رئیــس مجتمــع پتروشــیمی ایلام 

آلاینده های  ســنجش  ایســتگاه  افزود: 
پتروشــیمی  طریق  از  زیســت محیطی 
خریــداری و پــس از جانمایی توســط 

شهرداری چوار نصب خواهد شد.
خزایی با بیان اینکــه ظرف یک ماه 
آینــده پســاب ضلع غربی پتروشــیمی 
ایــلام حــذف خواهــد شــد، گفــت: 
تصفیه خانــه ZLE با برتریــن فناوری 
روز دنیــا خریداری و ظرف یک ســال 
آینده راه اندازی خواهد شــد و با اجرای 
این طــرح خروجی پســاب تصفیه خانه 

پتروشیمی ایلام به صفر می رسد.
وی تأکیــد کــرد: آلودگــی صوتی 
مطرح شــده در زمــان پیش راه اندازی و 
راه انــدازی الفین مقطعی بود و به صورت 

کامل برطرف شده است.
      عذرخواهی از مردم

خزایی اظهار کرد: از زمــان راه اندازی 
واحد الفین مشکلات از پیش تعیین نشده و 
غیر قابل پیش بینی به وقوع پیوست و روند 
عادی سازی شرایط راه اندازی و تولید پس 

از یک وقفه کوتاه از سر گرفته می شود.
وی بــا عذرخواهی از مردم اســتان 
به ویژه ســاکنین شهرســتان چوار برای 
ســوختن اتیلن و ایجاد دود در منطقه، 
عنــوان کرد: مدیــر و بهره بــردار الفین 
تمام تلاش خود را جهت رفع مشــکلات 

راه اندازی به کار خواهد گرفت.
این مقام مسئول بدعهدی لایسنسور 

و ونــدور در عــدم ســرویس دهی بــه 
پروژه الفین ایلام را در شــرایط تحریم، 
ناجوانمردانــه عنوان کــرد و افزود: این 
پــروژه به واســطه احجــام، تجهیزات و 
راه اندازی توسط متخصصان بومی استان 
و کشــور بــدون حضور کارشناســان و 

سازندگان خارجی کم نظیر است.
رئیــس مجتمع پتروشــیمی ایلام با 
تقدیــر از مطالبه گری اصحاب رســانه و 
فعالان زیســت محیطی استان و فرماندار 
الفین ســیزدهم  چــوار، گفت: پــروژه 
در چهــارم دی ماه 99 به صــورت ویدئو 
کنفرانس بــا حضور رئیــس جمهور به 
بهره برداری رسید و در این واحد علاوه بر 
اتیلن، پروپیلن، بنزین پیرولیز و سوخت 

مایع تولید شده است.
      وجود صنعت در شهرستان 

چوار یک نعمت است
فرماندار شهرســتان چوار با تأکید بر 
اجرای مصوبات این نشســت، ابراز کرد: 
وجــود صنعت در شهرســتان چوار یک 
نعمت اســت و قدردان ایــن واحدهای 
در حــوزه مســائل  به ویــژه  صنعتــی 

اشتغال زایی هستیم.
فهد کمالونــدی با بیان اینکه صنعت 
نیز باید به تعهــدات خود به ویژه رعایت 
مسائل زیست محیطی پایبند باشد، افزود: 
در این نشست مقرر شد پتروشیمی ایلام 
در یک زمان بندی مشــخص دود ناشی 

از فلر اتیلن، خروج پســاب پتروشــیمی 
ایلام و آلودگی صوتی را رفع و به صورت 
هفتگی نتیجه را به فرمانداری و کارگروه 

اضطرار آلودگی هوا ارائه کند.
      لزوم کاهش آلودگی ناشی 
از ســوزاندن مواد خــام نفتی در 

پتروشیمی ایلام
ایلام  محیط زیست  حفاظت  مدیرکل 
نیــز بر لــزوم کاهش آلودگی ناشــی از 
ســوزاندن مواد خام نفتی در پتروشیمی 
ایلام تأکید کرد و گفت: پتروشیمی ایلام 
در اســرع وقت نسبت به کاهش آلودگی 
ناشی از ســوزاندن مواد خام نفتی اقدام 

کند.
غلامرضــا ابدالی بیان کــرد: با توجه 
به ایجاد آلودگی شــدید هوای ناشی از 
ســوزاندن مواد نفتی و گازی، شــرکت 
پتروشــیمی باید در اســرع وقت نسبت 
به توقف فلرینگ و کاهش آلودگی اقدام 

کند.
وی گفت: با اعلام شرایط پایداری هوا 
از ســوی اداره کل هواشناسی استان در 
طی چند روز گذشــته و ایجاد آلودگی 
شدید هوا توسط شرکت پتروشیمی، بیم 
آن می رفت که ادامه روند کنونی سلامت 
ساکنان شهرستان چوار را با خطر مواجه 

کند.
این مقام مســئول افــزود: به همین 
منظور جلسه کارگروه هماهنگی شرایط 
ویــژه آلودگی هــوای اســتان در محل 
بررسی  برای  فرمانداری شهرستان چوار 
راهکارهــای کاهش آلودگــی و خطرات 
احتمالــی با حضــور اعضــای کارگروه 
برگزار  پتروشــیمی  مدیران شــرکت  و 

می شود.
ابدالی ادامه داد: شــرکت پتروشیمی 
ایلام باید ملزم به رعایت اســتانداردهای 
زیست محیطی در حوزه های آب، پساب، 
هوا، خاک و پســماند باشــد تا سلامت 
ســاکنان منطقه حفظ شود؛ در غیر این 
صورت با هرگونه آلودگی که حیات مردم 
را با خطر مواجه کند، به سرعت برخورد 

قانونی خواهد شد.

بیشاز201گرمطلایغیراستاندارددرکردستانقیچیشد

مدیرکل  خبر:  گروه  سپهرغرب، 
گرم   201 گفت:  کردستان  استاندارد 
و 665 ســوت طلای غیر استاندارد 
طی 9 ماهه سال جاری در این استان 

کشف و قیچی شد.

ژیــلا یزدانــی اظهــار کــرد: تمام 
مصنوعات طلا باید دارای کد شناســایی 
سازنده که ترکیبی از یک حرف انگلیسی 
و یک عدد اســت، باشند و مردم هم در 
خریدهای خود باید بــه این مهم توجه 

ویژه ای داشته باشند.
وی بــا اشــاره به اینکــه 305 واحد 
عرضه مصنوعــات گران بهای موجود در 
اســتان طی 9 ماهه ســال جاری مورد 
بازرســی قرار گرفت، افزود: در این مدت 
113 گشــت مشترک در اســتان انجام 
شده که 64 مورد آن مربوط به واحدهای 

عرضه مصنوعات گران بها است.

مدیرکل اســتاندارد کردستان اضافه 
کرد: 38 مورد نمونه برداری از واحدهای 
تولیــدی طــلا دارای کد اســتاندارد و 
همچنین از ســطح عرضه انجام شــده 
کــه از این تعداد 32 مورد با اســتاندارد 
موجود نامنطبق بــوده و 6 مورد انطباق 

داشته است.
یزدانی یادآور شد: طی 9 ماهه امسال 
در راســتای اجرای طــرح طاها )طرح 
اجرای هماهنگ اســتاندارد( هشت هزار 
و 74 مورد بازرســی از واحدهای صنفی 
استان انجام شده و 65 مورد نمونه برداری 
از کالاهای مشــمول استاندارد در استان 

صورت گرفته است.
وی با بیان آنکــه در این مدت تعداد 
نمونه آزمون واحدهای تولیدی، شــاهد، 
درخواستی و تملیکی در استان یک هزار 
و 55 مورد بوده اســت، افــزود: از دیگر 
اقدامات انجام شده طی 9 ماهه امسال در 
استان تدوین چهار استاندارد ملی است.

برای  می توانند  اســتان  شهروندان 
اطمینــان از اصالت کالا کد شناســه 
منــدرج روی کالاهــا را به ســامانه 
و  ارســال   10001517 پیامکــی 
درصورت شکایت هم از طریق سامانه 

کنند. اقدام   1517

421هکتارازعرصههایطبیعیکردستانباگیاهانداروییغنیسازیشد
ســپهرغرب، گروه خبــر: مدیر 
روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی 
گفت:  کردســتان  آبخیــزداری  و 
421 هکتار معــادل 21 درصد طرح 
پروژه های بیولوژیک استان در سال 
جاری به غنی سازی مراتع به گیاهان 

دارویی اختصاص دارد.
پیمان فتاحی روز دوشنبه اظهار کرد: 
بیشــترین گیاهان دارویی مورد استفاده 
در غنی سازی مراتع گل ختمی و آوندول 

است.
وی بــا بیان اینکــه 16 قــرارداد با 
تشــکل ها و بهره بــرداران منابع طبیعی 

در ســال جــاری منعقد شــده اســت، 
افــزود: از این تعــداد 9 قــرارداد انجام 
پروژه های بیولوژیکــی، دو قرارداد تهیه 
طرح مرتــع داری، دو قــرارداد مدیریت 
و ســامان دهی چرای دام و ســه قرارداد 

جلوگیری از ورود دام بوده است.
مدیر روابط عمومــی اداره کل منابع 
طبیعــی و آبخیزداری کردســتان اظهار 
کرد: اداره کل منابع طبیعی وآبخیزداری 
استان کردستان درنظر دارد برای برنامه 
جهش تولید و هم ســو با طرح 9 در 99 
آبخیزداری  و  مراتع  ســازمان جنگل ها، 
کشــور با هدف افزایش ضریب پوشــش 

پایدار اکوسیستم های  گیاهی و حفاظت 
مرتعی و جنگلی و به تبع رونق اقتصادی 
ایــن عرصه ها و معیشــت بهره برداران با 
نهال های صنوبر  مشارکت جوامع محلی 
)بــرای زراعــت چوب( و بــذور گیاهان 

دارویی را به صورت رایگان توزیع کند.
واجــد  متقاضیــان  از  افــزود:  وی 
شــرایط ازجمله تعاونی های مرتع داری، 
منابع  فراگیــر  تخصصی  جنــگل داری، 
بهره بــرداران  طبیعــی و آبخیــزداری، 
ســامان های عرفــی دارای پروانــه چرا 
و بهره بــرداران دارای زمیــن زراعتی با 
آب کافی دعوت می شــود برای تکمیل 

فرم هــای مربوطــه تــا 10 بهمن ماه به 
ادارات منابــع طبیعــی و آبخیــزداری 
شهرســتان محل اجرای طــرح مراجعه 

کنند.
 937 و  میلیــون  دو  مســاحت  از 
هزار هکتاری اســتان کردستان، بیش 
60 درصد آن شامل یک میلیون و  از 
587 هــزار هکتــار را مراتع و جنگل 
تشــکیل می دهد؛ درمجموع 67 هزار 
خانــوار روســتایی اســتان بهره بردار 
بخــش مراتع هســتند و بهره برداران 
کردســتانی 6.5 درصد علوفه کشــور 

می کنند. تولید  را 


